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EFFECTS OF DECAPITATION TIME AND NITROGEN RATE ON VEGETATIVE GROWTH, YIELD AND QUALITY CHARACTERISTICS OF GLOBE ARTICHOKE.

 Feleafel , M.N.
Vegetable Crops Dept., Faculty of Agriculture, Alexandria University.

ABSTRACT

        The responses of growth, yield, yield pattern and quality of  globe artichoke plants cv. “French Hyrious” to four varying N rates; 60, 90,120 and 150 kg N fed-1 under three decapitation treatments (non-decapitation; control, and decapitation after 3 or 4 months from planting), were studied. Two field experiments were conducted, during the seasons of 2000/2001 and 2001/2002, at the Agricultural Experimental Station Farm (at Abis), Faculty of Agricultural, Alexandria University. The results indicated that early decapitation treatment; after 3 months from planting, of globe artichoke plants, led to significant increments in number of basal shoots and leaves and leaf dry matter as well as early and total yield characters, i.e., number and weight of heads plant-1. However, plant height, head length and diameter as well as receptacle weight were statistically decreased with decapitation treatments. The results, also, showed that the addition of 150 kg N fed-1 to globe artichoke plants, significantly, reflected positive influences on vegetative growth characters, i.e., number of basal shoots, plant height and early and total yield characters. Moreover, increasing N applied, significantly, increased N and K contents of the leaves, head weight and length as well as receptacle weight. On the other side, dry matter percentage of leaves and edible parts and T.S.S percentage were, significantly, decreased with increasing N applied rates. Generally, early and total yield and head quality of globe artichoke could be improved through the early decapitation (after 3 months from planting) and fertilization with N at the rate of 150 kg N fed-1. 
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الملخص العربي
تأثير ميعاد إزالة القمة النامية ( التطويش) و معدلات التسميد النيتروجيني على النمو و المحصول وصفات الجودة في الخرشوف
مصطفى نبوي فليفل

قسم الخضر ـ كلية الزراعة ـ جامعة الإسكندرية
       أجريت تجربتان حقليتان في المحطة التجريبية (أبيس)  – بكلية الزراعة  – جامعة الإسكندرية خلال الموسم الزراعي لعامي 2000/2001، و 2001/2002. لدراسة تأثير أربعة معدلات مختلفة من التسميد النيتروجيني (60، 90، 120، 150   كجم ن/فدان) تحت ثلاث معاملات لإزالة القمم النامية ( التطويش) للساق الرئيسية للنبات (بدون تطويش ، التطويش بعد 3 أشهر، التطويش بعد 4 أشهر من الزراعة) على صفات النمو الخضري و المحصول و جودته بالإضافة إلى محاولة تعديل نظام توزيع إنتاج المحصول خلال موسم النمو لنباتات الخرشــوف ( صنف فرنساوي). أوضحت النتائج أن الإزالة المبكرة  للقمم النامية (التطويش بعد 3 شهور من الزراعة)  لنباتات الخرشوف  أدت إلى زيادات معنوية في عدد الأفرع ، وعدد الأوراق،ومحتوى الأوراق من المادة الجافة ، بالإضافة إلى المحصول المبكر و الكلي للنبات من النورات معبراً عنه  كوزن و عدد ، من ناحية أخرى  أدت معاملات التطويش  إلى نقص معنوي في ارتفاع النبات،و طول و قطر النورة، بالإضافة إلى وزن القرص الزهري للنورة، أيضا  أدت ًمعاملة التطويش المبكر ( بعد 3 أشهر من الزراعة) إلى تحوير نظام توزيع إنتاج المحصول خلال موسم النمو لنباتات الخرشوف حيث زادت أعداد النورات و نسبتها المئوية من المحصول الكلي للنبات خلال الأربعة الأشهر الأولى لموسم الحصاد. أظهرت النتائج  أيضاً أن تسميد نباتات الخرشوف بمعدل 150كجم نيتروجين للفدان كان له تأثيرات معنوية إيجابية على عدد الفروع لكل نبات، و عدد الأوراق، و ارتفاع النبات والمحصول المبكر و الكلي للنبات (معبراً عنه  كوزن، و عدد) . كما أدى إلى زيادات معنوية في محتوى النيتروجين و البوتاسيوم  بالأوراق. و أشارت النتائج أيضاً إلى نقص  محتوى القرص الزهري للنورة من المادة الجافة و المواد الصلبة الذائبة الكلية  معنوياً مع إضافة السماد النيتروجيني.و عموما فأن إزالة القمم النامية لنباتات الخرشوف مع التسميد بمعدل 150 كجم للفدان أدى إلى زيادة المحصول المبكر و الكلي و تحسين صفات الجودة للنورات.
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